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این یحیی قهرمان ساز نیست!
ضربهای

کهیحیی

سمیزند
 پرسپولیس با این روند این فصل هم دستش به جام بهپرسپولی

شمیم رضوان 
نمی  رس��د، ن��ه چ��ون س��پاهان بع��د از مدت ها       بازتاب

پرسپولیس را به زیر کشیده و استقلال نیز سایه به 
سایه در تعقیب این تیم است. حتی نه به دلیل اش��تباهات فاحش داوری که به زعم کادر فنی 
تاکنون حداقل پنج امتیاز را از سرخپوش��ان گرفته است. پرسپولیس با این شرایط، این فصل هم 
رنگ قهرمانی را نخواهد دید، چون یحیی به بن بست تاکتیکی رسیده و به جای قبول اشتباهات و 
قدم برداش��تن در مس��یر جبران ناکامی های تیمش مدام دنبال مقصری از بیرون گود می گردد. 
اشتباهات داوری را نمی توان منکر شد، اما این ماجرا یقه اکثر تیم های لیگ را گرفته و تنها مختص 
سرخپوشان نیس��ت و نمی توان داوری یا برنامه ریزی های پرحرف و حدیث سازمان لیگ را دلیل 

ناکامی های این تیم خواند. 
پرسپولیس خوب بازی نمی کند، به همین دلیل است که یکی پس از دیگری امتیازهای حساسی را 
از دست می دهد. تیم یحیی درست زمانی امتیاز از دست داد که رقبایش در حال کسب برتری بودند 
و این مسئله نه فقط حاشیه امنیت ایجاد شده را از سرخپوشان گرفته که این تیم را از صدر جدول 
نیز به زیر کشیده است و مقصر این اتفاقات نه داوری های ضعیف بود و نه برنامه ریزی های سرتاپا 
ایراد سازمان لیگ. پرسپولیس به عملکرد ضعیف خودش باخت و این همان چیزی است که یحیی 
نمی خواهد بپذیرد. پرسپولیس ضعف تاکتیکی دارد. مشکل عمده این تیم از ابتدای فصل عملکرد 
ضعیف خط حمله اش بوده، اما بعد از گذشت 20 هفته یحیی هنوز هم موفق به حل این مشکل 
نشده است. بدتر اینکه کوچ کردن ها و تعویض های سرمربی نیز این روزها به معضلی جدی برای 
پرسپولیس تبدیل شده است. یحیی با وجود داشتن نفراتی چون ترابی، 
س��روش رفیعی و وحید امیری که بازی س��ازهای خوبی هستند هنوز 
نتوانسته توازن درستی بین این نفرات با خط حمله اش ایجاد کند. 
بدتر اینکه تعویض های او کمکی به روند تیم نمی کند و نمی تواند 
نتیجه را تغییر دهد و این برای تیمی که س��ودای قهرمانی در سر 

دارد، اصلًا جالب توجه نیست.
وحید عمری با وجود آل کثیر و دیاباته باید نقش بازی ساز را ایفا کند، 
اما آنقدر جلو می کشد که گویا پرسپولیس در حال بازی با سه مهاجم 
است، به همین دلیل حضور نفراتی چون سروش رفیعی و ترابی 
پش��ت آل کثیر و دیاباته بی ش��ک می تواند تأثیرگذارتر 
باشد تا حضور عمری و صادقی که بیشتر میل هجومی 
دارند تا بازی سازی. علاوه بر آن حضور وحید امیری، 
اسماعیلی فر، پورعلی گنجی و گولیسانی در خط دفاع 
برای حفاظت از دروازه کافی است و در مصاف با تیمی 
چون هوادار که تازه با برتری مقابل پرسپولیس خود 
را به رده نهم جدول رس��انده و با 14 گل زده خط 
حمله زهرداری ن��دارد، با اس��تفاده از دو هافبک 
دفاعی نمی شد تأثیر چندانی در روند بازی گذاشت 
و حضور ترابی یا رفیعی به جای سرلک یا اسدبیگی 
می توانست پرسپولیس را حاکم بر فضای میانه میدان 
کند، اما چیدمان اش��تباه گل محمدی باز هم کار دست 

پرسپولیس داد، ایرادی که خودش قبول نمی کند.

وقتی»حیوان«مثالمیشودوادبیاتفاخر!

استقلال جانورش را به جنگل برگرداند
اول از همه پیش��نهاد می کنیم علی فتح الله زاده که استعداد خاصی در 

فریدون  حسن
دریاف��ت مدارکی نظی��ر دکت��ری و ش��والیه دارد، حتماً ی��ک مدرک       حاشیه

جانورشناسی هم بگیرد تا حداقل بتواند تفاوت های حیوانات و جنگل با 
زمین فوتبال را برای کادر فنی تیمش توضیح دهد.

دوم اینکه آقای س��اپینتو اینجا ایران است با سابقه تمدنی درخش��ان و چند هزار ساله که حتی در 
مخیله ات هم نمی گنجد، یعنی همان سال هایی که اجداد شما حتی نمی دانستند حمام چیست و کنار 
خیابان خودشان را راحت می کردند، درست مثل جنگل.  اینجا لیگ دسته سوم پرتغال نیست که هر 
اباطیلی که خواستی بگویی و کسی هم جلویت را نگیرد. حیوان اگر در ادبیات شما لفظ خوبی است، 
پس حیوان خودتی. هرچند پیش از این هم این را ثابت کرده ای و اشتباه از ما بوده، چراکه اگر همان 
هفته دوم که با لگد به برانکارد زدی، برخوردی س��فت و سخت می دیدی امروز اینگونه نسبت های 
آبا و اجدادیت را به ایران و ایرانی نمی دادی. باید اقتدار فرهنگی مان را به این پرتغالی نشان دهیم. ما 
که در عرصه های گوناگون جلوی زیاده خواهی های استکبار ایستاده ایم، مطمئناً در داخل هم اجازه 

نمی دهیم چنین موجودی بخواهد فرهنگمان را زیر سؤال ببرد.
البته که ایراد کار از ساپینتو نیست، او شخصیت و نوع تربیتش را نشان می دهد، این وسط باید یقه 
مسئولان باشگاه استقلال را گرفت که با حمایت های بی جهت از او شرایط را به جایی رسانده اند که 
حالا هر کاری دلش می خواهد انجام می دهد و هر چیزی را که لایق خودش هست، می گوید. بعد هم 
غلامپور می گوید مثال زده و مؤمنی ادبیاتش را تأیید می کند. باید همان روز اول با برخوردی درست 
به او نشان می دادیم که کجا آمده تا اینگونه افسار پاره نکند. ایراد از فتح الله زاده و استقلالی هاست که 

با چهار برد دست و پایشان لرزیده و فکر کرده اند ساپینتو اول و آخر مربیان جهان است. 
استقلال می برد و خوب بازی می کند، بس��یار هم خوب. س��اپینتو تازه وظیفه اش را انجام داده، اما 
آقایان باشگاه نشین استقلال حواستان باش��د که این بردها 
به قیمت توهین به فرهن��گ ایران و ایرانی تمام نش��ود 
که اصلًا نمی ارزد. موفقیت به قیم��ت حیوان خواندن 
بقیه چیزی نیس��ت که بتوان به س��ادگی از کنار آن 
گذشت. تازه حواستان باش��د که 44 سال از انقلاب 
اسلامی گذشته اس��ت، هرچند طی ماه های گذشته 
خیلی ه��ا از مجموعه تان انتظار دیگری داش��تند، اما 
خب نش��د. پس یادآوری می کنیم که دیگر قانونی به 
نام کاپیتولاس��یون وجود ندارد که هر خارجی 
بیاید اینجا و هر غلطی که دلش خواست بکند و 
برود. ساپینتو باید خودش را جمع و جور کند 
و بهتر است این کار را خود استقلال انجام 
دهد، والا حتم��اً برخوردهای بعدی با او 
بدتر از همیشه خواهد بود، چون قرار 
نیست ما بنشینیم و اجازه دهیم 
یکی از آن طرف دنیا 
بیای��د و هرچه 
دلش خواس��ت 

به ما بگوید.

رئی�سکمیت�هملی

شیوا نوروزی
      گزارش  یک

المپیکابرازاطمینان
ک�ردهی�چخط�ری
ورزشای�رانراتهدی�دنمیکن�د.اخب�ار
ضدونقیضزی�ادیدرخصوصدی�داراخیر
محمودخسرویوفاباتوماسباخمنتشرشده
ورئیسکمیتهباتشریحمباحثمطرحشده،

اوضاعراآرامخواندهاست.
دیدار دو هفته پیش خسروی وفا با رئیس کمیته  
بین المللی المپیک بازتاب زیادی داش��ت. این 
جلس��ه با دعوت IOC در لوزان برگزار ش��د و 
طرفین در خصوص مس��ائلی از جمله وضعیت 
ورزش��کاران ایرانی، نقش کمیته المپیک ایران 
در حفاظت از اعضای جامعه المپیک کش��ور در 
شرایط فعلی، گرفتن ضمانت مالی از ورزشکاران 
برای خروج از کش��ور، رعایت منشور المپیک و 
وضعیت بانوان در ورزش ایران صحبت کردند. باخ 
از مقامات کمیته ایران درخواست گزارش کتبی 
در مورد این مسائل کرده و قرار است کمیته  ملی 
المپیک کشورمان گزارش خود را در جلسه ماه 

مارس هیئت اجرایی ارائه دهد. 
فشاراستکبار

سیزدهمین نشس��ت هیئت اجرایی کمیته  ملی 
المپیک صبح دیروز برگزار شد و این فرصت خوبی 
بود برای محمود خسروی وفا تا در جمع خبرنگاران 
صحبت کند. رئیس کمیته در تشریح جلسه اش 
با باخ گفت: »دی��دار من با توماس باخ براس��اس 
ساختار و عرف IOC بود. رئیس کمیته  بین المللی 

بعد از انتخابات شهریورماه ما، پیام تبریک فرستاد 
و درخواست دیدار دوجانبه را داشت. فشار استکبار 
در دو سال گذش��ته و به ویژه چهار، پنج  ماه اخیر 
بسیار زیاد شده است. س��ؤالات مطرح شده علیه 
ایران از جمله اینکه فلان ورزشکار در اغتشاشات 
محکوم به اعدام ش��ده کذب محض اس��ت. بابت 
 IOC ایمیل هایی که به دست شان رسیده بود به
اعلام کردیم چنین چیزی صحت ندارد و مشمول 
عفو عمومی شدند. این مسائل با یک بیانیه ساده 
حل شدنی هستند، اما متأسفانه برخی  به موضوع 

محرومیت و تعلیق دامن می زنند.«
جوسازیعلیهبانوان 

خسروی وفا با اشاره به بحث گرفتن ضمانت برای 
خروج از کشور و شرایط بانوان اظهار داشت: »بعد 
از پناهنده ش��دن یکی از ورزشکاران رشته های 
کوهستانی و ادعای او در خصوص گرفتن وثیقه 
از ما در این خصوص سؤال کردند. ما هم صادقانه 
گفتیم این ادعا درست اس��ت، اما این ضمانت ها 
نقدی نیس��ت و کمیته نیز آن را نمی گیرد. قول 
دادیم در خصوص این مس��ئله در مجمع آینده 
تصمیم گیری کنیم. در مورد بانوان نیز از شرایط 
راضی بودن��د و گفتن��د گزارش ه��ای خوبی به 
دست شان رسیده است. در این خصوص گزارشی 
تهیه کرده ایم که تا س��ه روز آینده آن را ارس��ال 
خواهیم کرد. ما هم معتقدیم ورزش��کاران نباید 
برای حضور در مسابقات محدودیت داشته باشند. 
یک سوم از 11 هزار ورزشکاری که سال گذشته به 
مسابقات اعزام شدند، بانوان بودند و بخشی از این 

حاشیه سازی ها فقط جوسازی است.«
بحثاعتقادیاست

عدم رویارویی با ورزش��کاران رژیم اشغالگر قدس 
موضوع دیگری بود که خس��روی وفا به آن اش��اره 
کرد: »اگر در 40 سال اخیر در این مورد به اتفاق نظر 
می رسیدیم الان اینگونه مشکلات پیش نمی آمد. 
به باخ گفتم این مس��ئله کاملًا مذهبی و اعتقادی 
است و نگاه او بعد از این صحبت ها تغییر کرد. دبیر، 
رئیس فدراسیون کشتی نیز بعد از مشورت با من 
همین دیدگاه را به اتحادیه جهانی این رشته اعلام 
کرد. در صورتی  که فدراسیون های جهانی بدانند 
این مسئله دولتی نیست با آن کنار می آیند و حتی 
در قرعه کشی مسابقات آن را مدنظر قرار می دهند. 
 IOC عدم دخالت دولت ه��ا در ورزش خط قرمز
اس��ت. از آنجا که در ایران نتوانس��تیم این مسئله 
را مدیریت کنیم به دس��ت آنها بهان��ه داده ایم. در 
صورتی که خلاف منشور کمیته بین المللی عمل 
کنیم آنها ورود خواهند کرد.«  محمود خسروی وفا 
در پای��ان صحبت هایش از پایی��ن بودن بودجه 
ورزش گلایه کرد: »بودجه تعیین شده جوابگوی 
فعالیت های کمیته نبوده و نیس��ت. متأس��فانه 
بودجه کل ورزش ایران با در نظر گرفتن نرخ رشد 
ارز افزایش زیادی نداشته است. امیدوارم بودجه 
کمیته زیر بودجه وزارت قرار نگیرد، چراکه این 

مسئله خلاف منشور IOC است.« 
کمکگرفتنازاسپانسرممکننیست

دبیرکل کمیته بار دیگ��ر از بی توجهی به پایین 
بودن بودجه این کمیته انتقاد کرد. مناف هاشمی 

در این مورد اظهار داشت: »با دو نماینده مجلس 
در هیئت اجرایی جلس��ه داش��تیم و انتظارات 
فدراسیون های ورزشی با توجه به در پیش بودن 
سه رویداد بزرگ و نیاز به آماده سازی تیم ها مطرح 
شد. هشت رئیس فدراسیون که در جلسه بودند 
درخواست خود را مطرح کردند. همیشه کمیته 
کمک بگیر از دولت اس��ت، ول��ی نمی تواند زیر 
بودجه دولت باشد. همواره این موضوع پذیرفته 
شده بود، اما برخی مواقع برخی ابهاماتی را مطرح 
می کنند. بودجه س��ال 1402 تغییراتی نسبت 
به س��ال جاری دارد، ولی اصلًا پاس��خگوی نیاز 
سه رویداد ما در س��ال آینده نیس��ت و با توجه 
به ش��رایط کش��ور کمک گرفتن از اسپانسر نیز 
ممکن نیس��ت. ورزش و نتایج آن باعث شادابی 
می ش��ود و مورد توج��ه همگان ق��رار می گیرد، 
امیدوارم افزایش بودجه مورد توجه قرار گیرد. در 
لایحه پیشنهادی دولت، بودجه وزارت و کمیته 
تفکیک اس��ت. گاهاً در دولت و مجلس ابهاماتی 
ایجاد می شود که می تواند خطرناک باشد. لایحه 
دولت کاملًا شفاف و روشن است و نگرانی وجود 
ندارد. از بودجه در ردیف اصلی که 239 میلیارد 
تومان بوده است، حدود 85 درصد محقق شده و 
اطمینان داریم که تا پایان سال پرداخت می شود. 
بودجه تبصره 14 حدود 80 میلیارد بوده که از آن 
30 میلیارد پرداخت شده و امیدوارم 50 میلیارد 
تومان بقیه تا ماه آینده پرداخت شود تا پرداختی 
به فدراسیون ها داشته باش��یم. در مجموع 65 تا 

70درصد از بودجه را دریافت کرده ایم.«
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اعزامتیمملیبهژاپندرغیاببهترینهایلیگ

 تصمیمات عجیب ارمغانی 
تمامی ندارد

تیم ملی بسکتبال ایران با ترکیب 13 نفره امروز به توکیو پرواز می کند. 
پنجره ششم و پایانی رقابت های انتخابی جام جهانی 2023 به زودی 
آغاز می شود و تیم کش��ورمان در روزهای چهارم و هفتم اسفندماه دو 
دیدار حساس مقابل ژاپن و چین در پیش دارد. شاگردان سعید ارمغانی 
در گروه F بعد از استرالیا و چین صعودکرده سوم هستند و برای قطعی 
کردن حضورشان در جهانی حداقل به یک برد نیاز دارند. حال آنکه قرار 
بود تیم ملی برای رسیدن به هماهنگی و آمادگی لازم بازی تدارکاتی 
برگزار کند، اما نه تنها خبری از دیدار دوستانه نشد، بلکه سرمربی در 

اقدامی عجیب نام سه بازیکن را در لحظه آخر خط زد! 
آرن داوودی )کاپیتان(، رسول مظفری،  سینا واحدی،  میثم میرزایی،  
سجاد مش��ایخی،  بهنام یخچالی،  پیتر گریگوریان،  محمد جمشیدی،  
ارسلان کاظمی،  متین آقاجانپور،  س��جاد پذیرفته، محمد حسن زاده 
و جلال آقامیری در لیس��ت نهایی حض��ور دارند، اما خب��ری از نوید 
رضایی فر، امیرحس��ین یازلو و حسن علی اکبری نیس��ت. ارمغانی در 
شرایطی روی نام آنها خط قرمز کشیده که رضایی فر و یازلو در لیگ  برتر 
عملکرد خوبی داشته و ستاره  تیم هایشان بوده اند. پیش از این نیز آرمان 
زنگنه به تمرینات تیم ملی دعوت نشده بود. البته این تنها تصمیم عجیب 
کادرفنی نیست، چراکه دعوت دوباره از آرن داوودی که چند سالی است 
از تیم ملی خداحافظی کرده نیز فقط از عهده ارمغانی برمی آمد. با اعلام 
لیس��ت اعزامی به ژاپن ابهامات در مورد نحوه تصمیم گیری سرمربی 
و نقش تصمیمات غیرفنی بیشتر از قبل شده اس��ت. حال آنکه حامد 
حدادی به دلیل مصدومیت در این پنجره حضور ندارد و پر کردن جای 
این وجود باید دید ارمغانی برای حل این  خالی او بسیار سخت است. با
معضل و جبران شکست های گذشته چه برنامه ای دارد. فراموش نکنیم 
که ژاپنی ها نیز به اندازه ما روی برد جدال خانگی شان حساب کرده اند. 
به لطف عدم حضور استرالیا در تهران، یک برد بادآورده نصیب مان شد، 
وگرنه همانند بازی رفت )باخت 68 بر 98(  جدالی سخت در انتظارمان 
بود. از طرفی در مصاف با ژاپن نیز این تیم را با 11 امتیاز شکست دادیم، 
اما بازی در توکیو اصلًا آس��ان نخواهد بود. میزبان ب��ا 15امتیاز در رده 
چهارم قرار دارد و تلاش می کند جای تیم ما را در جدول بگیرد و صاحب 
سهمیه جهانی شود. علاوه  بر این دیدار با چین نیز در هنگ کنگ برگزار 
خواهد ش��د. ما در بازی قبلی با 9 امتیاز اختلاف شکست خوردیم و در 
چنین شرایطی که تعدادی از بازیکنان تأثیرگذارمان از جمله حدادی را 
در اختیار نداریم، گذشتن از سد چین راحت نیست. تیم کشورمان برای 
گرفتن جواز حضور در جهانی 2023 نباید حریفان را دست کم بگیرد. 
قطعاً امید اول همه ما به شکست ژاپن است، در غیر این صورت امیدمان 

به صعود بسیار کمرنگ خواهد شد.

کارراحتبنفیکادربلژیک

 دورتموند و چلسی
 جدال آبرو و انگیزه

دومین شب از بازی های رفت مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان 
اروپا با جدال دو تیم آلمانی و انگلیسی برگزار می شود. یک تقابل سنتی 

که باید دید این بار به سود کدام تیم به پایان می رسد.
دورتموند و چلسی، دو تیمی که با حال و هوایی کاملًا متفاوت به مصاف 
هم می روند. هرچه دورتموند در کورس قهرمانی بوندس لیگا قرار دارد 
و رقابتی سنگین و نزدیک با بایرن و یونیون دارد، چلسی با اختلافی 20 
امتیازی نس��بت به صدر جدول خیالش راحت است که در لیگ جزیره 
به جایی نمی رسد و هر کاری که قرار است بکند باید در لیگ قهرمانان 

انجام دهد.
هرچند احتمال غیبت یوسف موکوکو، مهاجم دورتموند باعث نگرانی 
ترزیچ، سرمربی این تیم شده اما روندی که زنبورها طی کرده اند باعث 
شده تا امیدواری زیادی به کسب پیروزی در این دیدار خانگی داشته 
باشند. البته آلمان ها خوب می دانند که باید کار را در خانه تمام کنند، 
چراکه چلسی هرچند پرحاشیه و ضعیف وقتی مقابل هواداران خود به 
میدان می رود از هر حریفی خطرناک تر است. ضمن اینکه چلسی بارها 
ثابت کرده که در لیگ قهرمانان چهره ای کام��لًا متفاوت با لیگ برتر 
جزیره دارد و حتی می تواند در عین ناباوری به مقام قهرمانی دست پیدا 

کند. کاری که دو فصل قبل انجام داد و همه را حیرت زده کرد.
گراهام پاتر با نوع بازی در لیگ قهرمانان آشناست و می تواند چلسی را 
به ساحل آرامش برساند. او می داند که اگر امشب با دست پر سیگنال 
ایدونا پارک را ترک کن��د، آن وقت در اس��تمفوردبریج جواز صعود به 

یک چهارم نهایی را به راحتی به دس��ت م��ی آورد و این یعنی اینکه 
چلس��ی خود را آماده قهرمانی دوب��اره در اروپا می کن��د، حالا هر 
جایگاهی که می خواهد در جدول لیگ برتر داش��ته باش��د، حتی 

پایین تر از دهمی فعلی! 
ریس جیمز، س��تاره چلس��ی می گوید: »به نظر من هیچ جامی 
نیس��ت که چلس��ی نتواند ببرد. با تیمی که الان در حال ساخته 
شدن است، با این همه بازیکن جوان درجه  یک شک ندارم چلسی 
یکی از بهترین تیم های دنیا خواهد شد. در بازی با دورتموند باید 
آرامش داشته باشیم و با تمرکز فقط فوتبال خودمان را بازی کنیم. 

ما قدرتمان را می شناسیم و شک ندارم توان این را داریم که دورتموند 
را شکست دهیم و به مرحله بعد صعود کنیم.« در دیگر بازی امشب، 
کلوپ بروژ بلژیک میزبان بنفیکای پرتغال اس��ت. دیداری که به نظر 
نمی رسد سختی چندانی برای صدرنشین لیگ پرتغال داشته باشد، 

مگر آنکه بلژیکی ها بخواهند فراتر از حد انتظار ظاهر شوند.

بحث محرومیت و تعلیق را دامن می زنند
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 تقدیم طلای جهانی
به مردم خوی

قاب

دنیا حیدری

 پرورش درست مربیان جوان
یک تیر و چند نشان 

گام برداشتن در مسیر موفقیت کار چندان سختی نیست. فقط همت 
می خواهد و مرد عمل، کس��ی که به جای حرف زدن کار کند، آن هم 
اصولی و بابرنامه، نه با زد و بند و لابی بازی. آن وقت است که می توان در 

مسیر موفقیت گام برداشت و گاه حتی با یک تیر دو یا چند نشان زد. 
مسئله خواستن است، فعلی که کمتر در ورزش ایران صرف می شود، 
به همین دلیل تعداد ناکامی ها همواره چند برابر موفقیت هاست. شاید 
چون خواس��تن زحمت می خواهد و قبول این زحمت کار هر کس��ی 

نیست، درست برخلاف حرف زدن و شعار دادن! 
مهم تری��ن دلیل موفقیت کش��ورهای صاحب س��بک دنی��ا در ورزش، 
س��رمایه گذاری اصولی و هدفمند است. س��رمایه گذاری درستی که در 
عین رقم زدن موفقیت های قابل توجه از میزان هزینه های انجام ش��ده 
نیز می کاهد. مهم ترین مس��ئله ای که در ورزش ایران کمتر به آن توجه 
می شود. حال آنکه یک برآورد اصولی و برنامه ریزی بی نقص می تواند علاوه 

بر کاهش هزینه ها، نتیجه و دستاورد مثبتی را در پی داشته باشد.  
یکی از بزرگ ترین مشکلات ورزش ایران مسائل مالی است و بسیاری 
همواره خواهان استفاده از مربیان داخلی هستند. مورد بعدی بی توجهی 
به ورزشکارانی است که بعد از پایان دوران قهرمانی کمتر کسی سراغ 
آنها را می گیرد و مسئله دیگر معضل اشتغال آنهاست. مسائلی که هر 
یک به تنهایی معضل بزرگی است که می توان با یک نگاه اصولی به حل 
و فصل آن پرداخت تا علاوه بر جلب رضایت ورزشکاران پیشکسوت از 
هدر رفتن هزینه ها نیز جلو گیری کرد و در عین حال به مسئله استفاده 

از مربی داخلی هم بی تفاوت نبود.
اگرچه برخی ورزشکاران با پایان دوران ورزش قهرمانی با لابی بازی به 
دنیای مربیگری روی می آورند، اما این ش��انس نصیب هر ورزشکاری 
نمی شود و آنها هم که به این موفقیت دست می یابند عمدتاً نه به طور 
اصولی و با پشت سر گذاشتن مدارج علمی و آشنایی با علم روز دنیا که 
به دلیل داشتن روابط پشت پرده اس��ت که به نان و نوایی می رسند و 
سایرین با کوله باری از تجربه خانه نشین می شوند! حال آنکه می توان 
با یک برنامه ریزی اصولی، ورزشکاران نخبه را در پایان کار برای ورود 
به دنیای مربیگری مهیا کرد. می توان با زمینه سازی برای حضور آنها 
در کلاس های مربیگری جهت آش��نایی با علم روز گامی در راس��تای 
اشتغال شان برداشت و شرایطی را فراهم کرد که نه فقط ورزش کشور 
دیگر نیازی به استفاده از مربی خارجی نداش��ته باشد که کشورهای 

اطراف را نیز به لحاظ فنی پوشش دهد. 
استفاده از مربیان خارجی در ورزش دنیا اتفاقی کاملًا طبیعی و مرسوم 
اس��ت. این اقدام فرصتی برای تب��ادل دانش و اطلاعات اس��ت. با این 
حال آنچه ورزش ایران را ناچار به استفاده از مربیان خارجی می کند، 
تفاوت دانش و توانایی گزینه های داخلی با همتایان خارجی آنهاست. 
تفاوتی که می ت��وان با یک برنامه ریزی اصولی آن را از میان برداش��ت 
تا هم از تجربیات گرانبهای ورزش��کارانی که طی س��ال ها حضور در 
عرصه های مختلف کسب کرده اند، بهره مند شد و هم در عین استفاده 
از پیشکسوتان و رونق بخشیدن به حوزه مربیان، نیاز ورزش کشور به 
بهره برداری از مربیان خارجی را کاهش داد. نیازی که طی س��ال های 

اخیر باعث ایجاد هزینه های هنگفتی برای ورزش ایران شده است. 
نه آنکه اس��تفاده از مربی خارجی فی نفسه کاری عبث یا اشتباه باشد، 
نه. اما می توان با رونق بخش��یدن به حوزه مربیگری این نیاز را کاهش 
داد. اتفاقی که در صورت رخ دادن حتی می تواند دس��ت دلال ها را نیز 
کوتاه کند و این همان تک  تیری است که می توان با نگاهی اصولی و یک 
برنامه ریزی هدفمند برای گام برداشتن ورزش در مسیر موفقیت برای 

زدن چند نشان از چله کمان رها کرد.

مراسم تش��ییع و خاکسپاری س��ه لژیونر فوتبال قطع عضو 
ایران که در زلزله  شهر ترکیه  جان خود را از دست داده اند، 
دیروز با حضور اس��تاندار خوزس��تان، نمایندگان مردم در 
مجلس ش��ورای اس��لامی، مدیرکل و معاونی��ن اداره کل 
ورزش و جوانان استان خوزستان، هیئت های استان، بنیاد 
ش��هید و امور ایثارگ��ران و جمع کثیری از مردم در س��الن 
اجتماعات ورزش��گاه تختی اهواز برگزار و در زادگاهشان به 
خاک سپرده ش��دند. حامد مطرودی از شهرستان شادگان، 
مهدی سعیداوی از سوس��نگرد و محمدرضا میراحمدی از 
رامهرمز، سه ملی پوش قطع عضو بودند که به عنوان لژیونر 
در تیم های باشگاهی ترکیه حضور داشتند که در زلزله اخیر 
شهر مالاتیای ترکیه زیر آوار در هتل محل اقامت خود گرفتار 

شدند و جان خود را از دست دادند.

 وداع با 3 ملی پوش فوتبال
در خوزستان


